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Danas je 08. april 2023. godina. Napunila sam 76. 
godina. Duže vremena moji bivši studenti, a i kolege, 
me ube uju da napišem svoju životnu pri u koja može 
biti pou na za mnoge. Na kraju sam evo popustila i 
opisa u svoj celokupni život, probleme na koje sam 
nailazila, prevazišla ih i evo me danas opisujem ih 
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kao pouku naro ito za mla e koji moraju istrajati 
i biti uporni u životu. Danas sam dobila preko 800 
estitki za ro endan od prijatelja, kolega i mojih 

bivših studenata. Najtoplije im zahvaljujem na divnim 
estitkama i porukama. Smatram da sam svojim radom 

i znanjem uticala na mnoge mlade ljude koji su danas 
izvanredni stru njaci, a pre svega ljudi. Mislim da ne 

Majki  Japra – pogled na brda. 
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treba da navodim njihova imena. Oni e se prepoznati, 
a tako e e i svi dobronamerni ljudi znati o kome se 
radi. Oni su ti koji opravdavaju sve moje napore i 
teško e kroz koje sam godinama prolazila.

Ro ena sam 08. aprila 1947. godine (na Uskrs) u 
Majki  Japri, selu ispod planine Grme  u Bosni i 
Hercegovini u Jugoslaviji. Moji roditelji su Trivo 
Majki  i Mara Majki  (ro ena Topoli ). Nama je 
susedno selo bilo Hašani u kome je ro en Branko 

opi . Majki  Japra je predivno selo u kome sam 
završila etiri razreda osnovne škole. U itelj mi je bio 

Majki  Japra – pogled na selo.
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Mile Adamovi . Prema istorijskim podacima ljudi 
koji su živeli u Majki  Japri u selidbama došli su 
negde iz Hercegovine, možda ak i iz Crne Gore.

Selo je okruženo brdima, a u daljini uvek smo gledali 
predivnu planinu Grme , naro ito zimi kad padne 
sneg. Kroz selo proti e reka JAPRA, a selo je prema 
legendi dobilo ime Majki  tako što je jedna porodica 
imala više sinova od koji je najmla i bio najvredniji i 
stalno su ga zvali „majka, majka..“ te tako nastadoše 
Majki i, odnosno Majki  Japra. Sli no je tako i u 
mojoj porodici! Dugo sam mislila da u selu žive samo 
Majki i, me utim u selu ima i drugih sa prezimenima 

Majki  Japra – pogled na planinu Grme .
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Luki i, Marjanovi i, Adamovi i, Muti i, Davidovi i, 
Zori i...

Ja sam kao dete od 5 godina ve  uvala i do 100 ovaca 
koje smo imali, kao i desetak krava. Vodili smo ih na 
ispašu na livade na brda i evo sad mi nije jasno kako 
sam ih razdvajala i sve vra ala ku i, pošto su tu pasle 
ovce drugih komšija i zadružne ovce. Ali uvek sam ih 
sve vratila na broju. Dok sam ih uvala uz njih sam i 
u ila i to naglas, te je sve odjekivalo, a komšije su znale 
da ja to u im uporno.

U školu sam pošla sa 6 godina. Do škole koja se nalazila 
odmah uz crkvu peša ila sam nekoliko kilometara i 

Majki  Japra – moja osnovna škola.



8

zimi i leti. Naro ito sam strahovala kad je trebalo da 
pre em reku Japru na kojoj se nalazilo kao most neko 
brvno koje smo zvali „vrljika“. 

Stara crkva odmah pored škole.
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Moj otac Trivo Majki  je tada bio u Beogradu, stanovao 
je kod strica Obrada u Knez Mihajlovoj ulici 34, odmah 
prekoputa Akademije nauka. Radio je kao kondukter 
u GSP-u. Ina e moj otac je još pre Drugog svetskog 
rata kao radnik u Srbiji postao komunista. U ratu je 
bio partizan, prvoborac, nosioc Partizanske spomenice, 
a kasnije je postao o  cir. Me utim, nije ga to mnogo 
zanimalo pa je otišao u Beograd gde se zaposlio. 

Moja majka Mara Majki  je ostala u Japri i pored mene 
koja sam najstarija imala je još etiri sina. O nama je 
brinuo stric Mi o Majki  sa kojim smo živeli. Majka 
je završila samo tri razreda osnovne škole, ali je bila 
veoma inteligentna i sposobna žena, što e se pokazati 
kasnije kad smo se doselili na Dor ol u Beogradu.

Ovde moram da se prisetim da nam je stric Mi o tokom 
dugih zima itao juna ke narodne pesme iz Kosovskog 
ciklusa. Ove knjige su stizale takore i ilegalno iz 
Beograda, nije ih bilo mogu e nabaviti. U mom kraju 
se ovo jako cenilo i poštovalo sve što je inilo, kako 
Kosovski boj tako i sve kasnije vezano za Kosovo i 
Metohiju. Mi deca smo te pesme znali napamet.

Kako sam krenula sa 6 godina u osnovnu školu i 
završila etiri razreda u Majki  Japri koja nije imala 
osmogodišnju školu, došlo je vreme da me pošalju kod 
oca u Beograd da nastavim sa daljim školovanjem. Ovo 
mi je ostalo u trajnoj uspomeni: sa volovskim kolima 
vozili su me no u u Sanski Most odakle je dalje trebalo 
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da putujem u Beograd. Gledala sam nebo puno zvezda i 
ose ala se kao kad su Osmanlije odvozile decu iz Srbije 
u janji are. To mi je ostalo u trajnom se anju.

U Beogradu su me upisali u školu „ or e Jovanovi “ 
kod Kalemegdana u Uzun Mirkovoj ulici. Nedavno 
sam od jedne Turkinje saznala šta zna i „Uzun“, ali u 
to kasnije objasniti. Kako je škola na Dor olu, tu smo 
u odeljenju imali pored Srba, Muslimane i Jevreje. Svi 
smo bili jako složni ali i prili no „nevaljali“. Bežali 
smo sa asa, odlazili na Kalemegdan. Ali brzo su nam 
dosko ili. Za razrednog strarešinu postavili su nam 
nastavnika  skulture Svetislava Markovi a, koji je 

Osnovna škola „ or e Jovanovi “.
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od nas napravio najbolje odeljenje u školi. Kad smo 
završili osmi razred bilo je 28 odli nih u enika. Ja sam 
njemu i mom razrednom starešini Bogoljubu Stoševi u 
iz Prve beogradske gimnazije posvetila svoju doktorsku 
disertaciju. Obojica su bili na mojoj odbrani i jako 
ponosni na mene.

Ispri a u jedan detalj koji se desio odmah na po etku 
mog petog razreda. Nastavnica srpskog jezika je tražila 
da recitujem pesmu o Kraljevi  Marku. Kako smo mi 
u mom rodnom mestu u školi to recitivali onako kako 
ide uz gusle, ja sam po ela da recitujem zapevaju i. 
Moji drugari su umrli od smeha. Me utim, nastavnica 

Moja osnovna škola „ or e Jovanovi “, sada „Pedagoški muzej“.
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je reagovala na pravi na in, svi u enici su razumeli i 
kasnije postali moji najbolji drugari. Imali smo i strogu 
nastavnicu matematike Mariju Be in, koja je kad je 
ulazila u odeljenje strogo nare ivala „skamije u red, 
teke na skamije“. Pa vi sad vidite šta to zna i. Mi smo 
znali!

Kasnije smo svi po završetku osnovne škole prešli u 
Prvu beogradsku gimnaziju. Kao što sam ve  navela 
završila sam Prvu beogradsku gimnaziju kao odli an 
u enik. U tre em razredu postala sam lan Saveza 
komunista. Naime, moj razredni starešina Bogoljub 
Stoševi  je otišao kod mojih roditelja i pitao ih da li se 
slažu da me prime u partiju. Oni su se naravno složili sa 
tim. Ovo navodim da bi se znalo kako su primani tada 
lanovi partije, ne sa pisanom molbom i sl. Kasnije je 

došlo do takvih postupaka pa je i to jedan od razloga što 
nam se raspala zemlja, a i partija.

Me utim, ovde moram re i da je moj otac 1965. godine 
vratio partijsku knjižicu jer je video gde to sve vodi. To 
je imalo posledice i po mene i moj izbor u nastavni ka 
zvanja. Tad se u biogra  ji pisala i „moralno politi ka 
podobnost“. Na Fakultetu nisu dozvoljavali da mi u 
biogra  ji stoji da je moj otac bio predratni komunista.

Diplomski rad radila sam vezano za „Proteine“, a 
profesorka hemije me je posavetovala da upišem 
Farmaceutski fakultet, a ne Hemijski fakultet, jer se na 



13

Prva beogradska gimnazija osnovana 1839. godine.
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njemu, kako je rekla, izu ava medicinska biohemija. 
To sam i u inila i upisala se na Farmaceutski fakultet 
1965. godine. Fakultet sam završila 9. oktobra 1969. 
godine i odmah se upisala na poslediplomske studije 
iz medicinske biohemije na Zavodu za medicinsku 
biohemju kojim je rukovodio Prof. dr Ivan Berkeš. Na 
poslediplomske studije zajedno smo se upisale Slavica 

or evi  (kasnije Spasi , SS) i ja. Upoznale smo se 
prvog dana kad smo došle na Fakultet i družile pune 
etiri godine i bile najbolje drugarice. Ona je kasnije 

postala i moja kuma na ven anju. Zašto ovo pišem 
vide ete kasnije. 

Profesor Ivan Berkeš na Farmaceutskom fakultetu sa saradnicima i 
specijalizantima, Beograd, 1968. godine.
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U Zavodu za medicinsku biohemiju radili su profesori 
Bora Kapetanovi , Jovana Rosi  i Radmila Avramovi , 
dva tehni ara i jedan sprema .

Magisterijum sam završila za predvi ene dve godine i 
odmah upisala doktorske studije 1971. godine. Profesor 
Berkeš pre toga primio je SS za asistenta jer je bila iz 
Kraljeva, a mene eto pošto sam iz Beograda nije. Meni 
je 1971. godine umro otac, a majka ostala sa petoro 
dece, te je Profesor Berkeš odlu io da i mene primi za 
asistenta kako bi imali neka primanja.

Na slici smo i nas dve drugarice Slavica Spasi  i ja.
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Doktorsku disertaciju sa temom „Postavljanje kineti ke 
metode za odre ivanje aerobnih transhidrogenaza 
uz ABTS” završila sam za dve godine i objavila dva 
rada u svetskim asopisima, mada to tad nije ni bilo 
neophodno. Trebalo je pristupiti odbrani. Me utim, 
Profesor Berkeš je držao moju disertaciju i ništa nije 
komentarisao. Na kraju sam ga pitala „Profesore da 
li ta moja disertacija valja?“. Rekao je „Da, Nada 
ali ne da Sava Stanimirovi “. Tada je Profesor Sava 
Stanimirovi  bio Dekan Farmaceutskog fakulteta, a eto 
ja sam tako mlada uradila doktorat i to se nije uklapalo 
u praksu na Fakultetu i Univerzitetu, doktoriralo se npr. 
sa 45 godina. Me utim, Profesor Berkeš je tad preda 
mnom opsovao i rekao „Nada idemo na odbranu“. 

Farmaceutski fakultet Univerziteta u Beogradu.
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Odbranila sam tezu, ali je stru na služba dugo držala 
i nije slala na Univerzitet na kome je trebalo u roku 
od šest meseci da budem promovisana u doktora 
nauka. Ipak, upornoš u sam ih ubedila da moraju tezu 
da dostave Univerzitetu, te sam ja promovisana sa 
nekoliko akademika (me u njima bio je i Ljubiša Raki , 
a drugima ne u sad ovde pominjati imena), ali evo da 
vidite samo kad se doktorira, te su neki bili akademici, a 
nisu imali doktorat. S ponosom želim da kažem da sam 
ja statisti ki najmla i doktor nauka u našoj zemlji, 
odnosno tad u Jugoslaviji, a taj rekord držim još i 
danas. Me utim, ovim inom ja sam otvorila put te su 
kasnije i drugi na mom Fakultetu doktorirali u nekim 
pristojno mla im godinama.

Kao što sam navela na Farmaceutskom fakultetu u 
Beogradu radila sam od 1971. godine kao asistent za 
predmet medicinska biohemija. Godine 1978. Profesor 
Berkeš me predlaže za docenta, me utim na moj 
referat Profesor Brana Jankovi  stavlja primedbu da 
sam ukrala jedan rad i osporava moj izbor. Naime, kod 
Profesora Berkeša specijalizirala je Lidija Cemovi  
koja je nevoljno radila svoj specijalisti ki rad. Profesor 
mi je rekao „uradi ga Nada“ i Nada ga uradi. Zatim je 
objavio rad na koji je stavio samo svoje ime i moje ime 
kao autora, a ne i Lidiju Cemovi . Katedra osporava 
moj izbor pošto zna ajan profesor našeg Fakulteta 
Branislav Jankovi  po zadatku stavlja primedbu da 
sam „ukrala“ tu i rad. Tad sam bila partijski sekretar 
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nastavni ke organizacije, iako opet „tako mlada“. 
Odlazim u Univerzitetski Komitet i kažem im “drugovi 
jel vidite šta mi oni rade“. Sekretar mi odgovara „pa 
borite se drugarice“. Nisam imala izbora. Zakazujem 
partijski sastanak na Farmaceutskoj hemiji. Diskusija 
traje u nedogled. Svi govore „pa kako je ona tako 
mlada mogla toliko da uradi“ i sli no. Predhodno me 
je pozvala Profesorka Persida Berkeš, profesorova 
supruga koja mi daje anonimno pismo koje je dobila i 
kaže „pro itaj ga Nada“. itam ga: „Ona je profesorova 
ljubavnica te je zato predlaže“. Profesor je ro en 1910. 
godine kao moj otac, a ja 1947. godine. Rasprava i dalje 
traje. Javlja se profesor Milan Miri  i kaže „pa ljudi 
ona toliko voli biohemiju da je šteta da je oteramo“. 
Rasprava i dalje traje ali i zaklju uju da odobravaju moj 
izbor. 

Znala sam od koga je poteklo pismo, kao i ko je sve 
organizovao. Organizator je bila profesorka Zorka 
Blagojevi , koja je instruirala Dekana Profesore 
Nikolu Tufegdži a i Branislava Jankovi a. Ina e 
ona je mene jako volela u toku studija i tražila da 
do em na Farmaceutsku hemiju za koju ja nisam bila 
zainteresovana. Nije podnosila Profesora Berkeša jer je 
bio veliki intelektualac, tako da verujem da je ovakva 
osveta prvenstveno bila uperena i prema njemu. Ina e 
na sli an na in oterali su još neke mlade sposobne ljude 
sa Fakulteta. Mnogo kasnije kad je ve  bila u penziji, 
a ja joj pomagala oko laboratorijskih analiza rekla mi 
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je „znam ja Nada da si ti bila najbolja na Fakultetu“. 
Profesor Tufegdži  tako e ve  u penziji pozvao me 
je kod njega. Kad sam došla on pla e, a ja naivno 
kažem Profesore pa sve mogu da u inim misle i da je 
bolestan, a on mi kaže! “Ne, Nada ja sam se ogrešio o 
tebe jer sam dozvolio da ti urade ono“. I ja sam njega 
jako volela i rekla sam mu „Ma Profesore sve sam ja 
ve  tada razumela“. Zorka je imala sistem, kad joj se 
neko usprotivi ona mu samo kaže „ uti ti iz etni ke 
familije, a ina e svi su bili lanovi SK“. Tako e i 
profesor Miri . Nedavno sam ga pitala „Profesore što 
ste to tada uradili, bilo bi mi bolje da sam otišla sa 
Fakulteta“. Tako sam izabrana u zvanje docenta (1978), 
a kasnije i u vanrednog profesora (1984) i redovnog 
profesora medicinske biohemije i klini ke enzimologije 
1988. godine. Specijalista sam medicinske biohemije. 
Bila sam Upravnik Zavoda za medicinsku biohemiju 
Farmaceutskog fakulteta u Beogradu od 1984. do 1995. 
godine. U tom periodu sam, prvo kao asistente primila 
Marinu Stojanov i Zoranu Jeli , a kasnije Svetlanu 
Ignjatovi , koje su napredovale sve do redovnog 
profesora.

Iz oblasti medicinske biohemije usavršavala sam se 
kroz poslediplomske i doktorske studije u Zavodu 
za medicinsku biohemiju Farmaceutskog fakulteta 
pod rukovodstvom prof. dr Ivana Berkeša, kao i 
u Engleskoj (1972) u Londonskoj politehni koj 
školi (North-East London Polytechnic School) i na 
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Univerzitetu u Njukaslu, u Institutima za klini ku 
biohemiju i eksperimentalnu biologiju (University 
of Newcastle upon Tyne, Newcastle University 
Hospital, Department of Clinical Biochemistry). 
Prva sam u našoj zemlji uvela tehnike analiziranja 
izoenzima u klini koj praksi, ime sam doprinela 
edukaciji specijalizanata i poslediplomaca iz medi-
cinske biohemije. Sa asistentom Vesnom Kalima-
novskom radila sam genetski polimor  zam kada smo 
dokazale da svi narodi u Jugoslaviji (Srbi, Hrvati, 
Slovenci, Muslimani, Makedonci, Crnogorci) imaju 
isti slovenski genom. Strašno je da su se kasnije bra a 
ubijala, a da je stvoreno toliko nacija od nas koji smo 
isti narod.

Glavne oblasti mog istraživa kog rada bile su klini ka 
enzimologija, genetski polimor  zam, uticaj lekova 
na nivo klini ko-biohemijskih parametara, uloga bio-
loški aktivnih proteina u metaboli kim procesima 
i standardizacija pojedinih klini ko-biohemijskih 
metoda. Rukovodila sam istraživa kim projektima 
„Metodi ka istraživanja u analitici enzima” (1976–
1990), „Genetski polimor  zmi humane krvi” (1981–
1990) i „Uloga biološki aktivnih proteina u metaboli kim 
procesima” (1990–2001). Od 2002. do 2011. godine 
rukovodila sam projektom „Laboratorijski pokazatelji 
ošte enja i disfunkcije organa” koji je  nansiralo 
Ministarstvo za nauku, tehnologije i razvoj Republike 
Srbije. Autor sam sa saradnicima preko 15 originalnih 
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postupaka za odre ivanje aktivnosti enzima ili supstrata 
pomo u enzima. Ve ina rezultata istraživa kog rada je 
objavljena u vode im me unarodnim asopisima iz 
oblasti klini ke biohemije i enzimologije. Objavila sam 
preko 350 nau nih i stru nih radova (100 u doma im; 
140 u me unarodnim i 110 u vode im me unarodnim 
asopisima) i 350 saopštenja na doma im i me u-

narodnim kongresima iz oblasti medicinske biohemije. 
Održala sam preko 50 uvodnih, plenarnih predavanja. 

U estvovala sam u izvo enju dodiplomske, posle-
diplomske i specijalisti ke nastave na svim nivoima 
obrazovanja iz oblasti medicinske biohemije. Po-
sebno sam se angažovala na formiranju pro  la-
medicinski biohemi ar, koji se danas školuje po 
savremenom programu u okviru petogodišnjih studija 
na Farmaceutskom fakultetu, kao i osavremenjivanju 
programa specijalizacije iz medicinske biohemije. 
Godine 1986. utvr ivana je mati nost na Beogradskom 
Univerzitetu i primena Bolonjskih pravila. Tada sam se 
uz podršku profesora Miloša Aleksi a, koji je bio dekan 
Farmaceutskog fakulteta izborila da je naš Fakultet 
isklju ivo mati an za medicinsku biohemiju, koja 
se na njemu isklju ivo izvodila od samog osnivanja. 
Mojom inicijativom i upornoš u stvoreni su savremeni 
programi studija koji se priznaju svuda u svetu. 

Bila sam mentor pri izradi brojnih magistarskih radova, 
specijalisti kih radova i doktorskih disertacija, a kasnije 
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i diplomskih radova studenata na oba pro  la studija; 
magistar farmacije i magistar farmacije-medicinski 
biohemi ar. Iz oblasti medicinske biohemije napisala 
sam preko 20 udžbenika, od kojih naro ito treba 
pomenuti Klini ku enzimologiju (1993), Klini ku 
enzimologiju, drugo izdanje (2012), Medicinsku 
biohemiju (1994) i Medicinsku biohemiju, drugo 
izdanje (2006). Urednik sam monogra  ja Advances 
in Laboratory Medicine (DMBJ – Beograd, 1997) 
i Primena medicinske biohemije u laboratorijskoj 
medicini (DMBJ, 2000) i prvi autor i urednik monogra  ja 
Razvoj medicinske biohemije u Jugoslaviji (DMBJ 
– Beograd, 1998), Centralna laboratorija i Institut za 
medicinsku biohemiju Klini kog Centra Srbije –1952 
u re i i slici 2002, (DMBJ – Beograd, 2002), Srpska 
medicinska biohemija u 21. veku – posle 70 godina 
(DMBS – Beograd, 2015), Nau ni fond „Profesor Ivan 
Berkeš“ Scienti  c Foundation „Professor Ivan Berkeš“ 
(DMBS – Beograd, 2021) i Professional Activities of 
Serbian Laboratory Medicine Specialists in Balkan 
Region (DMBS – Beograd, 2022). Na poziv Zavoda 
za izdavanje udžbenika napisala sam dva udžbenika 
za srednju medicinsku školu iz oblasti medicinska 
biohemija, po kojima se izvodi nastava dugi niz godina.
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Razvoj medicinske biohemije u Jugoslaviji (DMBJ – Beograd, 1998).



Srpska medicinska biohemija u 21. veku – posle 70 godina 
(DMBJ – Beograd, 2015).
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Cene i delo svog u itelja i eminentnog stru njaka 
Prof. dr Ivana Berkeša na moju inicijativu, Društvo 
medicinskih biohemi ara Jugoslavije (danas Društvo 
medicinskih biohemi ara Srbije) i Farmaceutski fakultet 
Univerziteta iz Beograda, formirali su 1997. godine 
Nau ni fond „Profesor Ivan Berkeš“ i ustanovili 
„Godišnju nau nu konferenciju“ koju posve uju 
životu i delu Profesora Ivana Berkeša. 

Po evši od 1998. godine na Nau nim konferencijama 
prikazuju se magistarske i doktorske teze iz nau ne 
oblasti medicinske biohemije i iz srodnih disciplina u 
toku protekle godine. Svrha Nau nog fonda je dodela 
nov ane nagrade studentima Farmaceutskog fakulteta 
oba pro  la studija (diplomirani farmaceut-medicinski 
biohemi ar; sada magistar farmacije-medicinski bio-
hemi ar i magistar farmacije), koji su najkra e studirali 
i diplomirali sa najvišom prose nom ocenom u protekloj 
školskoj godini. Do sada su održane 23 Nau ne godišnje 
konferencije na kojima je 52 laureata primilo Diplome 
i nov ane nagrade Fonda. Njihove biogra  je prikazane 
su u monogra  ji Nada Majki -Singh, Snežana Jovi i : 
Nau ni Fond „Profesor Ivan Berkeš“ Scienti  c 
Foundation „Professor Ivan Berkeš“ DMBJ, 2021.
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Godine 1986. Magistra Milica Markovi  na elnik 
laboratorije na Neurohiruškoj klinici Klini kog Centra 
Srbije me ube uje da moram do i u Klini ki Centar Srbije 
i sa njom objediniti sve laboratorije sa klinika. Bilo ih je 
preko petnaest. Rekla sam joj da ja to ne znam, s obzirom 
da mi u Zavodu za medicinsku biohemiju nažalost nismo 
imali kontakte sa pacijentima, što i jeste bilo neophodno. 
Medicinski biohemi ar je zdravstveni radnik koji treba da 
radi sa biološkim materijalima pacijenata na klinikama. 
Dugo me je ube ivala što sam ja odbijala. Shvatila sam da 
je to zaista neophodno i popustila. Moram re i da je tome 
doprineo i Ljubiša Tadi  „ uveni Žu a“ koji je bio moj 
kolega, partijski sekretar na fakultetu kad sam bila student 
i radio je u Jugohemiji. On mi je rekao u ulici Dr Suboti a 
„ti to moraš prihvatiti“. Poslušala sam ga. 

Tad se otvarao novi Urgentni centar i Poliklinika i mi smo 
se predano dale u rad. Od Magistre Milice Markovi  sam 
zaista mnogo nau ila. Tad se sa mnom uklju uju Slavica 
Spasi , Zorana Jeli  i Marina Stojanov. Po ele smo rad 
negde na prole e 1986. godine. Organizovale prijem 
biohemi ara i laboranata. U avgustu se ne pojavljuje 
Slavica Spasi , a Zorana i Marina koje su zasnovale radni 
odnos radile su nekoliko godina i one su se povukle. Bio 
je to svakako veliki udarac konceptu koji smo formirali. 
Ostale su da rade Svetlana Ignjatovi  i Violeta Dopsaj 
koju sam kasnije primila. Bio je to mukotrpan posao, 
pogotovo što su koleginice magistre sa klinika bile protiv 
objedinjavanja, a tako e i neki doktori. Veliku muku 
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sam imala sa Profesorom Zoranom Rolovi em, koji je 
kasnije na sastanku direktora a i meni li no rekao da sam 
napravila veliku pravu laboratoriju i estitao mi pred 
svim direktorima Klini kog Centra Srbije na moje veliko 
iznena enje. Svakako je bilo velikih otpora.

Iz velikog poštovanja i zahvalnosti cene i izuzetan i 
nezaboravan doprinos stru nom unapre enju medicinske 
biohemije, Društvo medicinskih biohemi ara Srbije 
je, na inicijativu njenih najbližih saradnika i prijatelja, 
12. aprila 2012. godine na sednici Izvršnog odbora 
Društva medicinskih biohemi ara Srbije osnovalo Fond 
„Magistra Milica Markovi “, u znak se anja na ma-
gistru Milicu Markovi , veliku, me u najboljim srpskim 
magistrima biohemije, vanvremenskog biohemi ara i 
istrajnog pregaoca prakti ne klini ke biohemije. Fond je 
uspostavio godišnju namensku nagradu „Magistra Milica 
Markovi “ koja se dodeljuje klini kim biohemi arima 
ili laboratorijama za unapre enje tehnoloških i organi-
zacionih principa rada klini kih laboratorija, za visoko 
profesionalno angažovanje pojedinaca ili tima na planu 
rada i organizacije laboratorijske službe u cilju poboljšanja 
kvaliteta laboratorijskih usluga, za promociju struke 
prema preporukama magistre Milice Markovi .

Kao što sam rekla po ev od 1986. godine, sa sarad-
nicima sam se angažovala na formiranju i organizaciji 
objedinjene klini ko-biohemijske službe u Klini kom 
Centru Srbije, koja je prerasla u Institut za medicinsku 
biohemiju, kao referentnu laboratorijsku službu 
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u Srbiji i Jugoslaviji. S obzirom na to da Institut 
za medicinsku biohemiju Klini kog Centra Srbije 
obavlja zdravstvenu dijagnosti ku delatnost od po-
sebne važnosti, pod mojim rukovodstvom u 2000. 
godini u laboratorijama Instituta za medicinsku 
biohemiju prvi put je u našoj zemlji uveden sistem 
menadžmenta kvalitetom prema Standardu ISO 
9001:2001 i akreditacija prema standardu ISO 17025 
i ISO 15189. Institut je tako e sprovodio nacionalni 
program spoljašnje kontrole kvaliteta svih laboratorija 
u zemlji, poznat kao SNEQAS–medicinska biohemija. 

Prof. dr Nada Majki -Singh prima serti  kat ISO 9001:2000 od 
So  je ur evi , direktora JUQS-a (Beograd, 15. maj 2001. godine).



Dr Miloš Jeli , direktor JUAT-a uru uje prof. dr Nadi Majki -Singh serti  kat o 
akreditaciji Instituta za medicinsku biohemiju Klini kog Centra Srbije na 

etvrtoj nau noj konferenciji »Profesor Ivan Berkeš«, Beograd, 2004. godine.



Serti  kat o akreditaciji Instituta za medicinsku biohemiju prema standardu ISO 15189.



Serti  kat »Oskar kvaliteta« dodeljen Institutu za medicinsku biohemiju 
Klini kog Centra Srbije u 2006. godini u kategoriji malih i srednjih organizacija 

za oblast Procesi i Zadovoljstvo kupca/korisnika.



Serti  kat »Oskar kvaliteta« dodeljen Institutu za medicinsku biohemiju Klini kog Centra 
Srbije kao apsolutnom pobedniku, 2009. godine.
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Pod mojim rukovodstvom Institut je ostvario zna ajnu 
me unarodnu saradnju. Sa saradnicima sam izradila 
sveobuhvatni priru nik za pacijente i lekare pod 
nazivom „Indeks parametara“ kojim se detaljno 
opisuje preko 1000 vrsta laboratorijskih analiza 
koje se izvode u razli itim biološkim materijalima 
u Institutu za medicinsku biohemiju Klini kog 

Prof. dr Nada Majki  Singh, direktor Instituta za medicinsku biohemiju, prima nagradu 
»Oskar kvaliteta« u Privrednoj komori Srbije od Vesne Peri , direktorke SIEPE, 2009. 

godine
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Centra Srbije. Direktor Instituta, odnosno Centra za 
medicinsku biohemiju Klini kog Centra Srbije bila 
sam neprekidno sve do kraja 2012. godine.

Razvoj Centralne klini ke laboratorije po evši 
od 1950. godine na Internoj B klinici Medicinskog 
fakulteta i kasnije Instituta za medicinsku biohemiju 
Klini kog Centra Srbije opisala sam sa saradnicima 
u monogra  ji Nada Majki -Singh: CENTRALNA 
LABORATORIJA & INSTITUT ZA MEDICINSKU 
BIOHEMIJU KLINI KOG CENTRA SRBIJE 
1952 u re i i slici 2002; DMBJ, 2002. (www.dmbj.org.
rs). Ponosna sam na sve svoje saradnike, biohemi are, 
tehni are i sprema e koji su davali sve od sebe da naša 
služba bude jedna od najuspešnijih u Klini kom Centru 
Srbije, kao i na administrativnu službu Klini kog 
Centra Srbije koja nam je pružala veliku pomo  i imala 
razumevanja za sve naše probleme.

Kad se raspao Savez Komunista ja nisam ušla u 
Socijalisti ku partiju, niti ni u jednu drugu partiju. 
Opstala sam kao direktor Instututa za medicinsku 
biohemiju Klini kog Centra Srbije trideset godina, 
a u tom periodu su pokušali da me smene pet puta. 
Opisa u i ko je to bio. Prvu smenu organizovao je Jovan 
Jankovi  (JJ) koji je to tražio od direktora Klini kog 
Centra Srbije Profesora Jovana Hadži- oki a, svog 
prijatelja. Nažalost nije uspeo. Ideja mu je bila da samo 
njegova oprema (Firme Libertas, kasnije Interlab) bude 
u Institutu od nacionalnog zna aja, koji je po obimu i 
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Centralna laboratorija i Institut za medicinsku biohemiju Klini kog centra Srbije 
–1952 u re i i slici 2002.



Zgrada Klini kog centra Srbije u kojoj je bio Institut za medicinsku biohemiju.

Upravna zgrada Klini kog centra Srbije.
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zna aju morao da ima svu neophodnu svetsku opremu. 
Ina e on je „bio moj prijatelj, kolega“, pa vidite šta to 
zna i. Ponovio je to još dva puta kod Profesora or a 
Bajeca i kod Profesora Vojka uki a, koji su bili tako e 
direktori Klini kog Centra Srbije. Pitala sam Profesora 

uki a, pa što to niste uradili, bilo bi mnogo bolje da 
sam otišla. Nje imao odgovor.

Od profesora or a Bajeca Violeta Dopsaj, koja je tad 
ušla u Demokratsku stranku tražila je da me smeni. 
Zvao me je u njenom prisustvu i pitao me je „ovde neka 
Vaša sa udnim prezimenom“. Ja mu kažem jel Dopsaj, 
pa šta ho e? Kaže da Vas smenim. Ja sam odgovorila 
„pa smenite me u emu je problem“. Nije joj realizovao 
zahtev.

Najtragi niji zahtev da me smeni došao je od Slavice 
Spasi  (moje kume) i Zorane Jeli  od Direktora 
Milivoja Stamatovi a, koji me je pozvao dok su još 
bile kod njega i rekao mi doslovce „ovde neke budale 
sa Vašeg Fakulteta“. Ja ga pitam pa šta ho e. Rekao 
mi je „traže da Vas smenim, a ja sam im rekao tamo 
su vrata, ja svoje direktore postavljam i smenjujem“. 
Svaka mu ast. Moje koleginice sa Fakulteta su tražile 
da se specijalizacija ne odvija u Institutu za medicinsku 
biohemiju Klini kog Centra Srbije, ve  na Fakultetu 
gde bi vršile odre ivanje na gove em serumu, što sam 
i ja kao student radila! I u budu nosti sve su inile da 
se napravljen koncept sruši. SS je kao što sam rekla i 
moja drugarica sa studija i ven ana kuma. Li no sam 



42

pomogla da doktorira s obzirom da su i ona i njen sin 
bili bolesni te nije mogla da radi ništa eksperimentalno. 
Ubedila sam profesora Berkeša da joj omogu i da 
statisti ki obradi rezultate analiza pacijenata uzete sa 
klinika, kao i kasnije da uvede predmet Statistika (koji 
je i bio neophodan) koji je do kraja karijere predavala. 
Ali, jasno je kad nekom pomogneš da nešto uradi, on 
ti se kasnije u svakom slu aju osveti pošto to sam nije 
mogao isto da uradi. Bilo je više takvih primera, ali ne 
bih o njima!

Osim njega najbolji direktor Klini kog Centra Srbije bio 
je Miloš Sretenovi , koji je nažalost prerano preminuo, 
ali on je na po etku otvaranja i organizacije Klini kog 
Centra Srbije sve dao stru njacima da organizuju. Ina e 
sâm on je bio pravnik i to je bilo pravo rešenje.

Od raspada zemlje dobila sam više anonimnih pisama. 
Sva uglavnom sa pitanjem „Zašto primaš Hrvatice“? 
Nama su iz Hrvatske i BiH pristizale kolege biohemi ari 
i tehni ari. Sve koje sam mogla primila sam. Nikad 
nikoga nisam pitala koje je nacionalnosti, a sva pisma 
sam u potpunosti ignorisala. Eto kakvih ljudskih 
stvorenja ima! Šta re i!

Bila sam predsednik Upravnog odbora Zavoda 
za farmaciju Srbije (1993–2003), kao i osniva  
Farmaceutske Komore i prvi predsednik Skupštine 
Farmaceutske komore Srbije (od 1997. do 2001.). 
Inicijator sam i osniva  Komore biohemi ara Srbije, 
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iji sam predsednik Skupštine bila od 2006. do 2014. 
godine. Bila sam predsednik Nadzornog odbora Instituta 
za transfuziju krvi Srbije od 2009. do 2012. godine. Od 
1994. do 2003. godine bila sam predsednik Savezne 
Komisije za medicinsku biohemiju, kao i Republi ke 
Komisije za medicinsku biohemiju i klini ku biohemiju, 
a od maja 1992. godine predsednik sam Komisije za 
primarijate Farmaceutskog Društva Srbije. Zna ajno 
je ista i da sam uspela da se izmenom Pravilnika, 
primarijati za medicinske biohemi are sada dobijaju 
preko DMBS. Od 2008. do 2015. godine bila sam 
predsednik Republi ke stru ne komisije za medicinsku 
i klini ku biohemiju i predsednik Komisije za izradu 
nomenklature laboratorijskih usluga Ministarstva 
zdravlja Republike Srbije.

Bila sam predsednik Sekcije za medicinsku biohemiju 
Farmaceutskog društva Srbije (1983–1987) i predsednik 
Društva medicinskih biohemi ara Jugoslavije (DMBJ) 
(sada Društva medicinskih biohemi ara Srbije) 
od 1988. do 2012. godine, kada sam imenovana 
za Izvršnog direktora Društva. Do mog izbora za 
predsednika DMBJ došlo je u pravom momentu. 
Kongres biohemi ara Jugoslavije održavao se u Splitu. 
Ja nisam tad tamo otišla. Zvala me je moja drugarica 
Dušica Radosavljevi  i rekla da hitno moram da do em 
u Split zbog izbora Predsednika DMBJ. Otišla sam. 
Moj izbor su podržali Profesori Franko Cetini  (BiH) 
i Niko Jesenovac (Slovenija), nisu hteli Profesor Anu 
Stavljani -Rukavinu (Hrvatska) iz njima poznatih 
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razloga. Društvo medicinskih biohemi ara Jugoslavije 
(DMBJ) formirano je 15. maja 1965. godine u Banja 
Luci i objedinjavalo je sve Sekcije medicinskih 
biohemi ara u Republikama, koje su uglavnom 
pripadale Farmaceutskim Društvima. Ja sam nakon 
izbora registrovala DMBJ 06. aprila 1989. godine 
pri Gradskom sekretarijatu za unutrašnje poslove u 
Beogradu (što do tad nije bila praksa) na koji na in 
sam sa uvala Društvo, koje je bilo lanica IFCC od 
1972. godine (ovo lanstvo kasnije je pripalo Društvu 
medicinskih biohemi ara Srbije) za razliku svih 
drugih po republikama koja su mnogo kasnije postala 
novoosnovana Društva i lanice IFCC i EFLM (www.
dmbj.org.rs). Od tada sam i nacionalni predstavnik 
u Me unarodnoj federaciji za klini ku hemiju i 
laboratorijsku medicinu (International Federation of 
Clinical Chemistry and Laboratory Medicine, IFCC), 
Evropskoj federaciji za klini ku hemiju i laboratorijsku 
medicinu (EFLM) i Balkanskoj klini ko-laboratorijskoj 
federaciji (Balkan Clinical Laboratory Federation, 
BCLF). 

Jedan sam i od osniva a Balkan Clinical Laboratory 
Federation (BCLF, www:bclf.info), iji sam bila i 
predsednik i organizator tri BCLF skupa (Budva i 
Beograd).

U Društvu medicinskih biohemi ara Jugoslavije 
organizovala sam petnaest Kongresa medicinskih 
biohemi ara Jugoslavije (odnosno Srbije), tri Balkanska 
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sastanka laboratorijske medicine i više Biohemijskih 
dana. Osniva  sam stru nog godišnjeg sastanka „Novine 
u laboratorijskoj medicini” i trajnih kurseva usavršavanja 
medicinskih biohemi ara. Osniva  sam me unarodnog 
simpozijuma „EFLM Symposium for Balkan Region“ 
koji se pod pokroviteljstvom IFCC-a i EFCC-a održava 
svake godine u Beogradu sa temama koje su posve ene 
najnovijim saznanjima u laboratorijskoj medicini. Do 
sada je održano šesnaest Simpozijuma na kojima su 
u estvovali najpoznatiji svetski stru njaci iz oblasti 
medicinske biohemije i laboratorijske medicine. 
Nau ne i stru ne aktivnosti u okviru ovih simpozijuma 
opisane su detaljno u monogra  ji: PROFESSIONAL 
ACTIVITIES OF SERBIAN LABORATORY 
MEDICINE SPECIALIST IN BALKAN REGION: 
Neighbouring Countries: The Same Professional 
Aim (Under IFCC and EFLM Auspices) (Nada 
Majki -Singh and Snežana Jovi i , Society of 
Medical Biochemists of Serbia) (www.dmbj.org.rs). 
Iz Monogra  je se vidi da je naše Društvo dovelo u 
Beograd sve najpoznatije stru njake iz laboratorijske 
medicine u svetu.

Vratila bih se ovde na jednu divnu scenu tokom 
opuštanja na našim sastancima kad smo pošli na 
sve anu ve eru i našli se u Uzun Mirkovoj ulici (u kojoj 
se nalazila moja osnovna škola „ or e Jovanovi “). 
Iako sam živela na Dor olu nisam znala zašto se ta 
ulica tako zove, kao ni mnoge druge. Malo su nas 
u ili istoriji i poznavanju grada. Pred restoranom 



Professional Activities of Serbian Laboratory Medicine Specialists in Balkan Region 
(SMBS, Belgrade, 2022, www.dmbj.org.rs)
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„Aeroklub“ stajala sam sa mojim studentom Davidom 
Vu enom i koleginicom iz Turske. Tog momenta palo 
mi je na pamet da je Uzun turska re , te sam je pitala 
šta to zna i. Ona mi odgovara „Veliki ovek“. Tad 
sam na Googlu videla da je Mirko Apostolovi , srpski 
junak u srpsko-turskim ratovima bio ranjavan 9 puta 
i preživeo. Dobio je nadimak Uzun Mirko. Tada sam 
rekla: „Davide ti si od sad Uzun David“ jer je i on 
bio nao it i veoma aktivan na Fakultetu. Me utim, 
u jednom momentu me je razo arao jer uopšte 
kao studentski aktivista nije znao zašto su studenti 
štrajkovali u Rektoratu. Bila sam zapanjena i oduzela 
mu titulu. Me utim, ponovo sam mu je vratila. Sad 
bih volela da znam šta se dešava sa njim jer ga ve  
nema nekoliko godina, a ujem da nije ni diplomirao. 
Pa hajde Davide, ti si Uzun ili ti „Veliki ovek“.

Glavni i odgovorni urednik sam asopisa „Jugo-
slovenska medicinska biohemija” (sada Journal of 
Medical Biochemistry) od 1991. godine u kom periodu 
ovaj asopis postaje me unarodni. Tako e sam u 
mandatu predsednika DMBJ registrovala asopis 
u Beogradu i na taj na in ga sa uvala. lan sam 
Redakcionog odbora asopisa Clinical Laboratory i 
recenzent u više me unarodnih asopisa. 

U našoj zemlji lan sam Društva medicinskih 
biohemi ara Srbije i Farmaceutskog društva Srbije. 
U inostranstvu sam lan Me unarodnog društva 
za klini ku enzimologiju (International Society of 
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Clinical Enzymology), Ameri kog društva za klini ku 
hemiju (American Association of Clinical Chemistry), 
Me unarodne federacije za klini ku hemiju (Inter-
national Federation of Clinical Chemistry), Evropske 
federacije za klini ku hemiju i laboratorijsku medicinu 
(European Federation of Clinical Chemistry and 
Laboratory Medicine), Engleskog društva klini kih 
biohemi ara (English Association of Clinical Bio-
chemists), Njujorške akademije nauka (New York 
Academy of Science), Kanadskog društva za klini ku 
hemiju (Canadian Society of Clinical Chemists) i 
Federacije balkanske klini ke laboratorije (Federation 
of Balkan Clinical Laboratory). lan sam Odbora za 
lipide pri Kardiološkoj sekciji SLD-a.

Od stru nih priznanja dobila sam Diplomu Saveza 
Farmaceutskih društava (1988) i Diplomu medicinskih 
biohemi ara Jugoslavije (1995. i 2015), kao i Po asnu 
diplomu DMBS, i Veliku zlatnu povelju Jedinstvenog 
udruženja za kvalitet (JUSK, 2010), Diplomu Gr kog 
Društva za laboratorijsku medicinu za razvoj struke 
u Balkanskom Regionu i šire, kao i niz drugih raznih 
priznanja. Kao po asna predsednica Udruženja medi-
cinskih biohemi ara Republike Srpske dobila sam 
02. 06. 2023. godine Zahvalnicu Udruženja za veliku 
podršku i istaknut doprinos radu Udruženja biohemi-
ara Republike Srpske. 



An Oxford Worldwide Press Publication, 2023.
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Ove godine Oxford Worldwide Press izdao je 
Enciklopediju SUCCESSFUL PEOPLE IN SERBIA u 
kojoj se nalazi i moja biogra  ja.

Ovde moram ispri ati neobi an susret i doga aj. Nakon 
izleta na izlazu iz pe ine Vjetrovica (Opština Trebinje, 
03. 06. 2023. godine) upoznala sam biohemi ara iz 
Mostara Adnan Velea, koji je novi Predsednik Komore 
medicinskih biohemi ara Federacije BiH. Pri ali smo o 
struci i pomogao mi je da do em do manastira gde su 
mošti Carice Jelene, majke Cara Konstantina za etnika 
pravoslavlja. Kasnije je komentarisao jednu sliku na FB 
i napisao slede e o meni: „HVALA VAM na vremenu i 
pozdravima, vjeruj te mi da sam se osje ao kao fudbalski 
junior kad sretne Maradonu ili Pelea. Vi ste zaista 
jedna Ogromna veli ina, Gorostas, Maestro medicinske 
biohemije i ponavljam bila mi je izuzetna ast, ak sam 
imao i tremu dok sam sa Vama razgovarao, eto toliko 
(straho)poštovanje imam prema Vama, a Vi ste svojim 
drugarskim odnosom relativno brzo razbili tremu, a 
poštovanje ostaje do Sudnjeg dana. Lijep pozdrav iz 
Hercegovine ”.

Ove njegove re i, a naro ito poslednje, govore mnogo 
o mom odnosu sa mojim studentima i saradnicima i 
poštovanju koje godinama doživljavam.

U zaklju ku može se videti da je bilo niz razloga da 
odustanem, kako od Farmaceutskog fakulteta tako 
i od Klini kog Centra Srbije, s obzirom da su mi 
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stalno podmetali prepreke. Me utim, ja ni jednog 
momenta nisam ni pomislila „e sad je dosta, odoh 
ja“. Nisam prekinula komunikaciju ni sa najlju im 
neprijateljem, znala sam da moram biti uporna jer 
sve što sam inila nisam inila zbog sebe ve  zbog 
naše struke, mojih aka i saradnika. Danas sam 
ponosna što imam niz prijatelja kako iz zemlje tako 
i iz inostranstva koji cene i zahvalni su mi na svemu 
što sam za njih inila. Ovo sam napisala upravo da 
oni shvate da su odgovornost, upornost i poštenje 
najvažnije ljudske osobine, kao i da moraju istrajati 
bez obzira na sve prepreke, kojih e kao što iz moje 
biogra  je vidite uvek biti!

U Beogradu,            
08. 04. 2023. godine      Nada Majki -Singh

  



58

UTISCI O MOJOJ ŽIVOTNOJ PRI I

Draga Profesorka,

Pro itala sam u jednom dahu. Neverovatno kako ste 
slikovito sve napisali. Prvo me je podsetilo na knjige o 
Nikoli Tesli i Mihajlu Pupinu, Portret me u maskama 
i Od pašnjaka do nau enjaka. Me utim, ova knjiga je 
stvarno unikat, konkretna i smela. Mada sam od Vas 
slušala o ve ini situacija napisanih u knjizi, pisana re  
stvarno ima ve u težinu. Verujem da e ova knjiga imati 
pravu prakti nu primenu i biti ozbiljna pouka i usmerenje 
za mlade ljude, kako za profesionalne tako i za životne 
situacije. I za nas koji Vas poznajemo i za druge koji e 
Vas znati po uvenju. Ali, nisam sigurna da e se ponoviti 
neko sa takvom snagom i genijalnoš u kao Vi. Mogu samo 
da kažem da sam jako ponosna što ste mi bili profesor i 
direktor, a u itelj/mentor i dalje. 

Lep pozdrav,
Neda Milinkovi
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Draga Profesorka Nado,

Pro itala sam Vašu biogra  ju. Evo mojih utisaka, pošto 
ste me pitali.

Zanimljivo mi je kako ste pisali o saplitanjima koja 
ste imali. Samo saopštite injenice i idete dalje.. Ne 
znam kako ste se Vi ose ali u svim tim situacijama, 
rekla bih moralno superiorno. Ne znam kako su se 
ose ali oni koji su Vas saplitali. Verovatno poraženo....
Mislim da ste nasledili jednu veliku vitalnost od Vaših 
roditelja, pa je i taj rani kontakt sa selom i prirodom 
verovatno uticao na Vas da se toliko razlikujete od 
drugih. Jako mi se svi a što ste se uvek se ali onih 
koji su za Vas u inili nešto dobro. Posebno mi je lep 
momenat u biogra  ji kad kažete da ste svoje razredne 
starešine zvali na odbranu doktorata. Vi ste profesorka 
prava „Vu ica”! Eto to kažem u veoma pozitivnom 
smislu. Jaki se ne boje da budu sami. Slabiji se uvek 
udružuju da sapli u ja e od sebe.

S poštovanjem,
Katarina Ili
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